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طعن رقم 308 لسنة 25 القضائية 

صادر بتاريخ 21/3/2005 (شرعي)

هيئة المحكمة: الرئيس الحسيني الكناني والمستشاران الصديق أبو الحسن ومحمد الأمين بيب.
1- وقوع نزاع بين الطرفين المتفقين سابقا على حسم نزاعاتهما عن طريق التحكيم وعدم إتفاقهما على أسماء المحكمين عند وقوع النزاع مؤد الى جواز طلب أحدهما من المحكمة تولي تعيين الحكمين.  

2- قضاء الحكم المطعون فيه بإلغاء الحكم المستأنف القاضي بعدم جواز نظر الدعوى للاتفاق مسبقا على التحكيم مع إحالة القضية الى محكمة أول درجة من أجل تعيين المحكمين هو قضاء سائغ وواقع صحيح القانون. 

المحكمة،
بعد الإطلاع على الأوراق وتلاوة تقرير التلخيص والمداولة.

حيث إن الطعن استوفى أوضاعه الشكلية.

وحيث إن الوقائع تتلخص _ كما يتبين من الحكم المطعون فيه ومن سائر الأوراق _ في أن المطعون ضدها......... أقامت لدى محكمة أبو ظبي الشرعية ضد الطاعنة........ الدعوى رقم 295/2002 وطلبت فيها الحكم بإنهاء عقد المحاصة والشركة المبرم بين الطرفين بتاريخ 27/5/2001 وتصفية حساباتهما، ثم عدلت طلباتها الى الحكم بتعيين حكمين لإنهاء النزاع بين الطرفين  وتصفية الشركة حسب نصوص العقد الذي أنشأها. 

وبتاريخ 30/12/2002 حكمت محكمة أول درجة بعدم جواز نظر الدعوى لوجود شرط التحكيم. فاستأنفت المطعون ضدها برقم 24/2003 م شرعي أبو ظبي. 
وبتاريخ 21/4/2003 حكمت محكمة الاستئناف بقبوله شكلاً وفي الموضوع بالغاء الحكم المستأنف وبإعادة الدعوى لمحكمة البداية لنظرها من جديد أمام الدائرة الكلية وتحديد جلسة للخصوم. وتسلم وكيل الطاعنة بتاريخ 11/5/2003 نسخة من هذا الحكم؛ فطعنت فيه بتاريخ 8/6/2003 بالطعن الماثل، وقدمت المطعون ضدها بتاريخ 21/9/2003 مذكرة جوابية.
وحيث إن الطاعنة تنعي على الحكم المطعون فيه الخطأ في تطبيق أحكام الشريعة الإسلامية والقانون والقصور في التسبيب والفساد في الإستدلال، وتقول في بيان ذلك إن العقد المبرم بين الطرفين نص على أن يفض أي نزاع يحدث بينهما عن طريق التحكيم، ولذلك حكمت محكمة أول درجة بعدم جواز نظر الدعوى لوجود شرط التحكيم، وما دام الحكم المطعون فيه قضي بإلغاء حكمها هذا وأحال اليها الدعوى لنظرها فإنه يكون معيبا بما يوجب نقضه.
وحيث إن هذا النعي مردود؛ ذلك أن المادة 204 من قانون الإجراءات المدنية تنص على أنه ((إذا وقع النزاع ولم يكن الخصوم قد اتفقوا على الحكمين أو امتنع واحد أو اكثر من المحكمين المتفق عليهم عن العمل... عينت المحكمة المختصة أصلا بنظر النزاع من يلزم من المحكمين الخ)) ومؤدى هذا النص القانوني أن الطرفين اللذين سبق أن اتفقا على حسم نزاعاتهما عن طريق التحكيم إذا وقع بينهما نزاع ولم يتفقا على أسماء من يحكماه ساغ لأحدهما أن يطلب من المحكمة أن تتولى تعيين الحكمين المتفق على اللجوء اليهما لفض النزاع. 
لما كان ذلك وكان الثابت من الأوراق أن البند 22 من العقد المبرم بين الطرفين بتاريخ 27/5/2001 ينص على أنه عند حدوث نزاع بين الطرفين وعدم الإتفاق على اختيار المحكمين يعود الى المحكمة المدنية المختصة في أبو ظبي تعيينهما، وكانت المطعون ضدها قد عدلت طلباتها أمام محكمة أول درجة الى تعيين حكمين ينظران في نزاع الطرفين ويفضاه حسب عقدهما مما كان يترتب عليه أن تقوم محكمة أول درجة _ بدلاً من الإمتناع من نظر الدعوى حسب الوارد في طلبات المدعية الختامية الرامية الى تعيين حكمين _ بمباشرة إجراءات تعيين الحكمين عملاً بما جاء في العقد المبرم بين الطرفين، وكان الحكم المطعون فيه الغي حكمها وأعاد اليها الدعوى لنظرها من جديد وفق الإجراءات القانونية وهو ما يعني أن تباشر إجراءات تعيين المحكمين لفض نزاع الطرفين طبقاً للعقد المبرم بينهما باعتبارها صاحبة الولاية العامة فإنه يكون مصيبا فيما قضي به ومتفقا _ مع التطبيق الصحيح للقانون، ومن ثم يكون النعي غير قائم على أساس متعين الرفض.  

ولما تقدم يتعين رفض الطعن مع التنويه بأن المقصود بالإحالة إلى محكمة أول درجة هو تعيين الحكمين لفض النزاع  
*   *   *
Cassation No 308 of the 25th Judicial Year  
Issued on 21/03/2005 (Sharia)
Panel: President Al-Husaini Kanani, and counselors Al-Sediq Abu el-Hassan and Mohamed el-Amin Baib.
1- The arising of dispute between the two parties who previously agreed to settle their disputes by arbitration and the disagreement between them on the arbitrators' names when dispute arises lead to that either party may request the court to appoint an arbitrator.  
2- The contested judgment, by ruling to overrule the appealed judgment on that the case may not be considered because of the previous agreement on arbitration and referral of case to the court of first instance for appointment of arbitrator, is reasonable and consistent with the Law. 
The Court,

Pursuant to the perusal of the documents, and the reading of the summary report, and after deliberation.
Whereas the cassation has fulfilled all formal conditions.
Whereas, in the facts - as apparent in the contested judgment and the documents - the respondent  filed an action no 265/2002 against the appellant in Abu Dhabi Sharia court, requesting to terminate the joint venture agreement between the two parties on 27/5/2001 and liquidate their accounts. Then the respondent modified the requests into ruling to appoint two arbitrators to end the dispute between the two parties and liquidate the joint venture as per the CONTRACT thereof. 
On 30/12/2002, the court of first instance ruled that the claim shall not be considered for the existence of arbitration clause. The respondent filed the cassation under no 24/2003 A.D Sharia, Abu Dhabi. 
On 21/4/2003 the court of appeal ruled to accept the appeal in form and in merits to revoke the appealed judgment and refer the case back to the court of first instance for re-consideration before the full panel and schedule the hearing of litigants. The attorney for the appellant received on 11/5/2003 a copy of the judgment, which was contested by the respondent on 8/6/2003 under the present cassation. The respondent filed a reply brief on 21/9/2003.
Whereas the appellant objects that the contested judgment violates the rules of Islamic Sharia and Law, lacks substantiation and flows in reasoning. To this effect, the appellant claims that the CONTRACT  concluded between the two parties stipules that any dispute arising shall be settled by arbitration. Thereupon, the court of first instance ruled that the case may not be considered for the existence if arbitration clause. So long as the contested judgment ruled to revoke such judgment and refer the case thereto again for consideration, such judgment therefore erred and necessities cassation.
 Whereas is objection is not valid, since article 205 of the Civil Procedures Law stipulate that ((where is a disputes arises with the parties not having greed to the two arbitrators or one or more arbitrator declined to work,  the trial court shall appoint the necessary arbitrators .. etc)). This legal provision implies that in case of the two parties who have previously agreed to settle their disputes by arbitration, either of them may, whenever a dispute arises between them and they did not agree to the names of arbitrators, request the court to appoint the two arbitrators agreed upon to settle the dispute. 
Whereas it is proven in the documents that Article 22 of the CONTRACT concluded between the two parties on 27/5/2001 provides that when a dispute arises between the two parties who have not agreed to appoint specific arbitrators, the appointment shall lay within the discretion of the competent court in Abu Dhabi. The responded modified the requests before the court of first instance into appointing two arbitrators to consider the parties' dispute and settle the same by virtue of their CONTRACT. This shall  - instead of dismissing the consideration of the case as included in the final requests of claimant to appoint two arbitrators - have initiated appointment of arbitrators pursuant to the Contract concluded between the two parties. The contested judgment revoked that of the court of first instance and referred the case thereto for re-consideration as per the legal procedures, which matter means that the court of first instance shall pursue appointment of arbitrators to settle the dispute in accordance with the CONTRACT between parties, as court is deemed to have the general jurisdiction. Therefore the contested judgment is correct and valid - with the correct application of law, and the objection is ungrounded and shall be dismissed.  
THEREFORE, the cassation shall be dismissed, with the indication that the referral to the court of first instance is meant to appoint arbitrators  
*   *   
















































































































































































































